
Small Group Study Guide – by Vitaliy Boyko 

Не клянись, а живи правдой 

Христианская жизнь без лишних обещаний 

Матфея 5:33-37, Иакова 5:12 

 
 
 
1. Клятвы и обещания в Ветхом Завете 
 

Вопросы: 

• Что такое клятва и в чем суть ветхозаветного учения о ней? (Лев. 19:12, Числ. 30:2, 
Втор. 23:21)  

• Какие последствия были за нарушение клятвы в Ветхом Завете? (Еккл. 5:4-5, Втор. 
23:21-23, Лев. 5:4) 

 

 

2. Слова и правда в учении Иисуса  
 

Вопросы: 

• Почему Иисус призывает нас избегать клятв? (Мтф. 5:34-37, Иак. 5:12, Еккл. 2:24, 
Иер. 10:23) 

• Что означает «но да будет слово ваше: да, да; нет, нет»? (Прит. 12:22, Еф. 4:25) 

• Почему христианин всегда должен быть честным? (Кол. 3:9, Ин. 8:44, Откр. 21:27) 

 

 

3. Последствия неосторожных слов 
 

Вопросы: 

• Почему христианину важно следить за своими словами? (Прит. 18:21, Прит. 29:20, 
Мтф. 12:36) 

• Что Библия говорит о последствиях, которые могут возникнуть от клятв или 
поспешных обещаний? (Прит. 20:25, Еккл. 5:6, Суд. 11:35) 

• Какие принципы помогут нам контролировать свои слова и обещания? (Иак. 1:19, 
Прит. 10:19, Пс. 140:3) 

 

 

4. Практическое применение в жизни верующего 
 

Вопросы: 

• Как мы можем применять принцип честности в повседневной жизни, следуя словам 
Иисуса? (Кол. 3:17, Прит. 11:3, Филип. 4:8) 

• Какие трудности могут возникнуть при попытке быть честным в своих словах? (Ин. 
15:18-19, 2Тим. 3:12, 1Пет. 4:12-13) 

• Как мы можем учить детей быть честными в своих словах? (Титу 2:7, Прит. 22:6) 
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Do Not Swear, But Live by Truth 

Christian Life Without Unnecessary Promises 

Matthew 5:33-37, James 5:12 

 

 

1. Oaths and Promises in the Old Testament 
 

Questions: 

• What is an oath and what is the essence of the Old Testament teaching about it? (Lev. 
19:12, Num. 30:2, Deut. 23:21) 

• What were the consequences for breaking an oath in the Old Testament? (Eccl. 5:4-5, 

Deut. 23:21-23, Lev. 5:4) 

 

 

2. Words and Truth in the Teachings of Jesus 
 

Questions: 

• Why does Jesus call us to avoid oaths? (Matt. 5:34-37, Jas. 5:12, Eccl. 2:24, Jer. 10:23) 

• What does it mean "let your yes be yes; and your no, no"? (Prov. 12:22, Eph. 4:25) 

• Why should a Christian always be honest? (Col. 3:9, John 8:44, Rev. 21:27) 

 

 

3. The Consequences of Careless Words 
 

Questions: 

• Why is it important for a Christian to watch his words? (Prov. 18:21, Prov. 29:20, Matt. 
12:36) 

• What does the Bible say about the consequences that can arise from oaths or hasty 
promises? (Prov. 20:25, Eccl. 5:6, Judges 11:35) 

• What principles can help us control our words and promises? (Jas. 1:19, Prov. 10:19, Ps. 

141:3) 

 

 

4. Practical Application in a Believer’s Life 
 

Questions: 

• How can we apply the principle of honesty in everyday life following the words of Jesus? 
(Col. 3:17, Prov. 11:3, Phil. 4:8) 

• What challenges might arise when trying to be honest in our words? (John 15:18-19, 2 
Tim. 3:12, 1 Pet. 4:12-13) 

• How can we teach children to be honest in their words? (Titus 2:7, Prov. 22:6) 

 


